

Учредитель: Федеральное государственное бюджетное образовательное
учреждение высшего образования
«Пермский государственный национальный исследовательский университет»

ПОЛИТОЛОГИЯ

2018. № 1

Редакционная коллегия

Л. А. Фадеева (гл. редактор), Н. В. Борисова, И. М. Бусыгина, В. Я. Гельман,
И. В. Мирошниченко, П. В. Панов, В. Н. Руденко,
И. С. Семененко, А. В. Стародубцев, К. А. Сулимов
Ответственный секретарь – Н. М. Беляева

Редакционный совет

Акаха Тсунео, д.ф.н., профессор, директор Центра Восточно-азиатских исследований, Институт международных исследований (Монтерей, США)

Бусыгина Ирина Марковна, д.п.н., профессор, Московский государственный институт международных отношений (университет) МИД РФ.

Бушар Мишель, профессор, Университет Северной Британской Колумбии (Канада).

Малинова Ольга Юрьевна, д.ф.н., профессор, Институт научной информации по общественным наукам РАН.

Морозова Елена Васильевна, д.ф.н., профессор, Кубанский государственный университет.

Мацузато Кимитака, д.ю.н., профессор, Центр славянских исследований университета Хоккайдо (Япония).

Подвинцев Олег Борисович, д.п.н., профессор, Институт философии и права УрО РАН.

Рахшмир Павел Юхимович, д.и.н., профессор, Пермский государственный национальный исследовательский университет.

Росс Камерон, д.ф.н., Университет Данди (Великобритания).

Саква Ричард, профессор, Кентский университет (Великобритания).

Сморгунов Леонид Владимирович, д.ф.н., профессор, Санкт-Петербургский государственный университет.

Фадеева Любовь Александровна, д.и.н., профессор, Пермский государственный национальный исследовательский университет.

Редактор – составитель номера П. В. Панов

© Редакционная коллегия, 2018

Журнал зарегистрирован в Федеральной службе по надзору в сфере связи, информационных технологий и массовых коммуникаций (Роскомнадзор).

Свид. о регистрации средства массовой информации
ПИ № ФС77-68264 от 27 декабря 2016 г.

СОДЕРЖАНИЕ

<i>Сулимов К. А.</i> Системы консультативно-совещательных органов в современной России как институциональные условия со-управления: между унификацией и разнообразием	5
<i>Мироведникова А. В.</i> Качество электоральных процессов и явка: анализ региональных и думских выборов 2015–2016 гг. в России	24
<i>Крикунов П. Г., Шкель С. Н.</i> Протестная активность населения Республики Башкортостан в сравнительной перспективе	39
<i>Соколовский К. Г.</i> «Традиционные» и «нетрадиционные» религии: вопросы позиционирования в системе государственно-конфессиональных отношений Республики Казахстан	55
<i>Венедиктов С. В.</i> Эффективность, открытость, множественность: медийная устойчивость стран Евразийского экономического союза	65

Политика памяти

<i>Малинова О. Ю.</i> Стратегическая культура и фреймы коллективной памяти (на примере постсоветской России).....	75
<i>Плотников Д. С.</i> Изменение «политики памяти» в государствах-союзниках России на постсоветском пространстве после 2014 года	92
<i>Васильковский С. А.</i> ЕГЭ по истории как инструмент формирования репертуара актуализированного прошлого	108
<i>Окунев И. Ю., Еряшев Н. И.</i> Исторический нарратив столичности и формирование городской идентичности жителей Самары	122

Мировая политика

<i>Шибанова Н. А., Пеньковцев Р. В.</i> Конкуренция или сотрудничество: двойственный характер экономических отношений США и КНР в условиях глобализации	132
<i>Михайленко Е. Б., Вербицкая Т. В.</i> Становление и развитие парадипломатической деятельности Свердловской области (с 1991 года по настоящее время)	141
<i>Назарова А. К.</i> Проблемы координации внешнеэкономических стратегий государств ЕАЭС при взаимодействии с Китайской Народной Республикой	158

К сведению авторов	170
---------------------------------	-----

Review of Political Science

Review of Political Science is a peer-reviewed academic journal publishing original research in all subfields of political science: Russian politics, comparative politics, political theory, political sociology, world politics and international relations, public policy and decision-making.

The main aim of the journal is to provide a forum for scholars to share and discuss the results of their work.

Review of Political Science is included in the list of the leading academic journals that are recommended by High Certification Commission (VAK) of the Ministry of Education and Science of Russian Federation.

Review of Political Science, founded in 2007, is published quarterly by Political Science Department of Perm State University, Russia.

After publishing, full-text versions of the issues are available on the website of the journal as well as on the website of electronic library – elibrary.ru.

Editorial Board

Editor-in-Chief – Lyubov A. Fadeeva, Doctor of Historical Sciences, Professor, Head of the Department of Political Science, Perm State University

Members of Editorial Board:

Nadezhda V. Borisova – Candidate of Political Sciences, Associate Professor, Professor, Department of Political Science, Perm State University

Irina M. Busygina – Doctor of Political Sciences, Professor, MGIMO University

Vladimir Ya. Gelman – Candidate of Political Sciences, Professor, European University at St. Petersburg and University of Helsinki

Inna V. Miroshnichenko – Doctor of Political Sciences, Associate Professor, Head of the Department of Public Policy and Public Administration, Kuban State University

Petr V. Panov – Doctor of Political Sciences, Professor, Chief Research Fellow, Department of Research on Political Institutions and Processes, Perm Federal Research Center, Ural Branch of RAS

Viktor N. Rudenko – Doctor of Juridical Sciences, Professor, Corresponding Member of RAS, Director of the Institute of Philosophy and Law, Ural Branch of RAS

Irina S. Semenenko – Doctor of Political Sciences, Corresponding Member of RAS, Deputy Director for Scientific Work, IMEMO RAS

Andrey V. Starodubtsev – Candidate of Political Sciences, Associate Professor, Department of Applied Political Science, Higher School of Economics – Saint Petersburg

Konstantin A. Sulimov – Candidate of Political Sciences, Associate Professor, Professor, Department of Political Science, Perm State University

Executive Secretary – Natalya M. Belyaeva, Candidate of Political Sciences, Associate Professor, Department of Political Science, Perm State University

Editorial Council

Akaha Tsuneo (Monterey Institute of International Studies, USA), **Busygina Irina** (MGIMO University, Russia), **Bouchard Michel** (University of Northern British Columbia, Canada), **Malinova Olga** (INION of Russian Academy of Science, Russia), **Matsuzato Kimitaka** (Slavic Research Center of Hokkaido University, Japan), **Morozova Elena** (Krasnodar University, Russia), **Podvintsev Oleg** (Perm Center of Russian Academy of Science, Russia), **Rakhshmir Pavel** (Perm State University, Russia), **Ross Cameron** (Dundee University, United Kingdom), **Sakwa Richard** (Kent University, United Kingdom), **Smorgunov Leonid** (Sankt-Petersburg University, Russia), **Fadeeva Lyubov** (Perm State University, Russia)

CONTENT

<i>Sulimov K. A.</i> Systems of consultative and advisory bodies in contemporary Russia as institutional conditions for co-governance: between unification and diversity	5
<i>Mirovednikova A. V.</i> Quality of electoral processes and voter turnout: analysis of 2015–2016 regional and Duma elections in Russia	24
<i>Krikunov P. G., Shkel S. N.</i> Protest activities of the population of Bashkortostan in comparative perspective	39
<i>Sokolovskiy K. G.</i> «Traditional» and «Non-traditional» religious: positioning in the system of state-confessional relations in the Republic of Kazakhstan	55
<i>Venidikov S. V.</i> Efficiency, openness, multiplicity: media sustainability of the Eurasian Economic Union	65

Memory Policy

<i>Malinova O. Yu.</i> Strategic culture and frames of collective memory (the case of Post-Soviet Russia)	75
<i>Plotnikov D. S.</i> Changes in «politics of memory» of the Post-Soviet Russia's allies after 2014	92
<i>Vasilkovsky S. A.</i> History state exam as a tool for forming the repertoire of the usable past	108
<i>Okunev I. Yu., Eryashev N. I.</i> Historical narrative of “Capitalness” and the formation of Samara residents' identity	122

World Politics

<i>Shibanova N. A., Penkovtsev R. V.</i> Competition or cooperation: the dual nature of economic relations between the USA and China in the context of globalization	132
<i>Mikhailenko E. B., Verbitskaya T. V.</i> Formation and development of the paradiplomatic activity of the Sverdlovsk region (1991 – present time)	141
<i>Nazarova A. K.</i> Problems of coordinating external economic strategies of the EAES states in interaction with China	158
Information for the authors	171